
  البرز: معاون آموزش متوسطه اداره كل آموزش و پرورش البرز گفت: 
طرح دانش آموزان استان با عنوان نرم افزار كنترل سيستم عامل ويندوز 
توسط اندرويد، در جشنواره خوارزمي از بين 33 طرح دانش آموزي كشور 
برتر شناخته شد. عباس سلطانيان افزود: شش طرح دانش آموزان البرزي 
به مرحله نهايي جشنواره خوارزمي راه يافت كه اين مهم نشان از توانمندي 

دانش آموزان استان در انجام پروژه هاي تحقيقاتي - پژوهشي دارد. 
  آذربايجان غربي: مدير كل انتقال خون آذربايجان غربي از افزايش 
10درصدي ميزان اهداي خون در آذربايجان غربي نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته خبر داد و گفت: اميدواريم ميزان 
دريافت خون تا پايان امسال بيشتر از مدت 
مشابه سال گذشته باشد.  مجتبي قهرمان با 
بيان اينكه انتقال خون آذربايجان غربي رتبه 
نخست را در زمينه رشد ميزان خونگيري و 
افزايش رشد شاخص اهداي خون مستمر و 
شاخص هاي كيفي كسب كرده است، افزود: 

همچنين اين سازمان موفق به اخذ گواهينامه سيستم مديريت كيفيت شده 
است. وي با بيان اينكه سازمان انتقال خون آذربايجان غربي پس از موفقيت 
در اخذ مجوز ورود به چرخه ارسال پلاسما هم اكنون مجوز توليد پلاسماي 
سالم انساني را كسب كرده است، ادامه داد: چهار دستگاه پلاسماي فرزيس 
در بخش افرزيس انتقال خون آذربايجان غربي به بهره برداري رسيده و با 
اس��تفاده از اين روش به جاي اخذ خون كامل از اهدا كننده و محدوديت 
فرآوري آن، تنها پلاسماي فرد اهداكننده جدا و بقاياي سلول هاي خوني به 

همراه مايعات تزريقي مناسب به وي بازگردانده مي شود. 
  خوزس�تان: مدير اداره راه و شهرسازي مسجدس��ليمان با اشاره به 
خسارات وارد شده به راه هاي اصلي و روس��تايي در بارندگي اخير گفت: 
در مجموع حدود 4 ميليارد تومان به جاده هاي اصلي و حدود 4 ميليارد و 
850 ميليون تومان به راه هاي روستايي مسجدسليمان خسارت وارد شده 
است. علي عيدي وندي اظهار كرد: در محور مسجدسليمان – انديكا حد 
فاصل كيلومتر 5 تا 18 بيش از 2/5 ميليارد تومان خسارات به جاده اصلي 
وارد شده است. همچنين 850 ميليون تومان خسارات به جاده اصلي محور 
مسجدسليمان - لالي و حدود 650 ميليون تومان خسارات به جاده اصلي 

مسجدسليمان- اهواز بر اثر بارندگي ها وارد شده است. 
  يزد: معاون خدمات شهري شهرداري يزد با اشاره به اينكه تمام 300 تن 
زباله  جمع آوري شده  روزانه  شهر يزد پس از تفكيك فروخته مي شود، ابراز 
اميدواري كرد كه تا سه سال آينده چيزي به عنوان دفن زباله در يزد نداشته 
باشيم.  جعفر امين مقدم با بيان اينكه متأسفانه يزد از جمله شهرهايي است 
كه به شدت در خصوص مسائل زيست محيطي دچار مشكل است، يكي از 
ملموس ترين موضوعات محيط زيست به ويژه در رابطه با محيط هاي شهري 
را مسئله زباله ها خواند كه شهرداري ها در اين رابطه نقشي اساسي را ايفا 
مي كنند. وي ادامه داد: از طرفي امروزه موضوع مديريت پسماند هاي شهري 
به يك فرآيند علمي و پيچيده تبديل شده است كه از توليد تا عرضه و مصرف 
مواد و سپس توليد زباله بر اساس سبك زندگي شهروندان، جمع آوري، حمل 
و تفكيك و نهايتاً بازيافت زباله ها را شامل مي شود، لذا معاونت خدمات شهري 

شهرداري يزد تلاش كرده تا با نگاهي علمي تر به اين مقوله بپردازد. 
  زنجان: نماينده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به اينكه مي توان با اجراي طرحي براي يك ميليون ايراني شغل ايجاد كرد، 
گفت: طرح خود را در اين رابطه به مركز پژوهش هاي مجلس ارائه داده ام. 
علي وقف چي اظهار كرد: نبود اش��تغال باعث افزايش سن ازدواج و ايجاد 
برخي ناهنجاري ها در جامعه مي شود و به همين خاطر است كه كارشناسان 
معتقدند توجه به امر اشتغال مي تواند بسياري از مشكلات كشور را برطرف 
كند. دولت مي تواند با بررسي اين طرح آن را به صورت لايحه به مجلس ارائه 
دهد و معتقدم با اجرايي كردن آن قطعاً مي توانيم براي يك ميليون نفر در 

زمان كم و سرمايه گذاري معقول اشتغال ايجاد كنيم.

در حالي كه گيلان 

ميترا شهبازي
   گزارش2

جزو پربارش ترين 
استان هاي كشور 
محسوب مي شود و داراي ركورد بارشي منحصر به 
فردي چون بارش 127 ميلي متري در شهر رشت 
)سوم مهر 1391( است، اما حالا در وضعيتي قرار 
گرفته كه نمي تواند از بحران خشكسالي در امان 
بماند و در حال حاضر نيز گرفتار معضل آب رساني 
است. اين مشكل نه تنها بخش كشاورزي استان را 
هدف قرار داده بلكه در فصول گرم سال هم تأمين 
آب شرب مردم گيلان را با مشكل مواجه مي كند. 
در همين رابطه و به گفته نماينده مردم رودسر در 
مجلس متولياني چون وزارت نيرو، سازمان جهاد 
كشاورزي و ش�هرداري اس�تان نه تنها در بحث 
مديري�ت منابع آبي ك�م كاري مي كنن�د بلكه با 
بي توجهي خود باع�ث آلودگي مناب�ع آب هاي 
زيرزميني و هدررفت آنها مي شوند، آن هم درست 
زماني كه كش�ور با بح�ران كم آبي روبه روس�ت. 

    
گيلان كه به اعتقاد كارشناسان هواشناسي به لحاظ 
بارش هاي جوي جزو چند اس��تان اول كش��ور قرار 
دارد اما با نزديك ش��دن به فصول گرم سال گرفتار 
كمبود منابع آبي مي شود. به طوري كه نه تنها بخش 
كشاورزي از كاهش ذخاير آبي متضرر مي شود بلكه 
مردم برخي از شهرستاهاي گيلان هم آبي براي شرب 
ندارند. اين در حاليست كه گيلان بالاترين ركوردهاي 
بارش��ي را در منطقه خود به ثبت رسانده و همچون 
مناطق كم بارش كش��ور اس��ير معضل خشكسالي 
شده است. مش��كلي كه به اعتقاد متوليان استاني، 
 نشان دهنده كم كاري و بي  توجهي مسئولان وزارت 
نيرو، س��ازمان جهاد كشاورزي و ش��هرداري به امر 
مهم مديريت منابع آبي است. نماينده مردم رودسر 
در مجلس شوراي اس��لامي در گفت وگو با خبرنگار 
»جوان« با اش��اره به اينكه ميزان بارش هاي جوي 
گيلان به نسبت ديگر اس��تان هاي كشور بالاست، 
مي  گويد: اين اس��تان به لحاظ بارندگي هاي داراي 
بالاترين رتبه هاست اما باز هم ما با كسري آب شرب در 
گيلان مواجه هستيم. منابع آبي مورد نياز براي بخش 
كشاورزي در تابستان هرساله به مرز بحران مي رسد كه 
علت اصلي اين امر اين است كه به منظور مهار آب هاي 
سطحي و رودخانه هايي كه جاري است، سد سازي 

نكرده ايم.  اسدالله عباس��ي با اشاره به سد سفيدرود 
ادامه مي دهد: اين سد هم بالاي 50- 40 سال قدمت 
دارد كه نشان دهنده اين است كه در سال هاي اخير 
هيچ اقدام اساسي اي براي مديريت آب انجام نشده 
است. البته دو سد شفا رود و پل رود كه يكي در غرب 
و ديگري در شرق گيلان در مرحله اجرايي قرار دارند، 
اكنون به صورت نيمه كاره باقي مانده و بودجه كافي 
براي آنها تكميل شده و بهره برداري از آنها تخصيص 
نيافته و عمليات اجرايي آن كند پيش مي رود. براي 
مثال سد پل رود حدود پنج سالي است كه در مرحله 
احداث قرار دارد اما پيشرفت فيزيكي آن تنها حدود 
47 درصد است.   اين نماينده مجلس ادامه مي دهد: 
نبود مديريت درست در بخش منابع آبي به اين امر 
منجر ش��ده كه اكنون در برخي از شهرهاي استان 
همچون شهر چابكس��ر، 30 درصد ش��هروندان از 
اشتراك آب برخوردار نيستند يعني براي تأمين آب 
شرب بايد از ذخاير زيرزميني استفاده يا مجبورند آب 
خريداري كنند. علاوه بر اين ما روستاهايي را داريم كه 

هنوز با تانكر آبرساني مي شوند. 
   بحران آب در گيلان جدي است

در حالي كه هرس��اله در فصل بارندگ��ي خانه هاي 
گيلاني ها به دليل شدت بارش هاي جوي مورد تهديد 
سيل قرار مي گيريد اما با نزديك شدن به فصول گرم تر 
س��ال ديگر خبري از آن همه رود و آب جاري ش��ده 

نيست كه كشاورزان بتوانند از طريق آن امرار معاش 
كنند و عدم برنامه ريزي درست براي بهره برداري از 
منابع آبي و مواهب الهي منتج به اين شده كه كشاورزان 
هر ساله با كاهش كيفيت و كميت محصولات خود 
مواجه و متضرر شوند. نماينده مردم رودسر با تأييد 
اين موضوع مي گويد: متأسفانه وزارت نيرو در بحث 
مديريت منابع آبي به خوبي عمل نمي كند و هر سال 
كه مي گذرد ما دچار مشكل حادتري مي شويم. اسدالله 
عباسي با اشاره به اداره جهاد كشاورزي به عنوان متولي 
ديگر در بخش مديريت مناب��ع آبي مي افزايد: جهاد 
كشاورزي بايد در ميزان مصرف سموم و كود شيميايي 
مورد استفاده كشاورزان نظارت بيشتري داشته باشد 
تا منابع آب زيرزميني آلوده نشود. يا بحث ساماندهي 
زباله هاي بيمارستاني كه شهرداري هاي استان نظارت 
دقيقي روي اين مسئله ندارند و زباله سوزهاي مدرن 
جايگاهي در اين اس��تان ندارند و با مش��كل مواجه 
هستيم. درحالي كه ما مي توانيم در بخش كشاورزي 
به طور كام��ل خودكفا ش��ويم اما ب��ه دليل همين 
بي توجهي ها به ناچار بايد سالانه چيزي حدود 500 

هزارتن برنج وارد كنيم. 
   كمك سدهاي لاستيكي به ذخاير آبي

با توجه به گفته هاي نماينده مردم رودسر در خصوص 
عدم توج��ه وزارت نيرو در خصوص سدس��ازي و در 
دست ساخت بودن دو سد شفارود و پل رود مسئول 

روابط عمومي شركت سهامي آب منطقه اي گيلان به 
»جوان« مي گويد: در مورد آب شرب كه آب و فاضلاب 
استان بايد پاسخگو باشد اما از لحاظ بخش كشاورزي، 
بارندگي هايي كه در گيلان رخ مي دهد عموماً در فصل 
غير كشاورزي است. در شش ماه دوم مقدار كمتري 
نسبت به شش ماه اول بارندگي داريم و گاهي اوقات 
هم در دو فص��ل آبياري نزديك به س��ه ماه بارندگي 
هم نداريم.  حسين رضويان با اشاره به اينكه آبي كه 
از طريق شبكه آبي س��فيدرود تأمين مي شود منابع 
آبي اش در خارج از استان است كه از كردستان شروع 
مي شود و به گيلان مي رسد، مي افزايد: وزارت نيرو هم 
دست روي دست نگذاشته است تا مردم استان دچار 
مشكل شوند. براي مثال سدهاي ش��فارود و پل رود 
در دست احداث هس��تند. همچنين اكنون 11 سد 
لاستيكي در گيلان از مرحله مطالعه تا اجرا در مرحله 
عملياتي است. ما پارسال هم از سد لاستيكي استفاده 
كرديم و مردم رضايت داشتند. علاوه بر اين، اولين و 
بزرگ ترين سد CFRD به نام سد آب شرب آيت الله 
بهجت )شهربيجار ( در ايران كه مخصوص آب شرب 
است و در گيلان احداث شد، دو سال پيش افتتاح شده 
است تا مردم بتوانند از آب شرب با كيفيت بهره مند 
شوند.  وي با اشاره به اينكه هر سال نزديك به 2 هزار 
كيلومتر از كانال ها براي بخش كش��اورزي لايروبي 
مي شود، ادامه مي دهد: اين اقدامات براي اين است كه 
هدر رفت آب كاهش يابد. علاوه بر اين ما ايستگاه هاي 
آب و پمپاژ آب را آماده مي كنيم اما اين امر اجتماع و 
همكاري نهادهاي مختلفي را مي طلبد. وزارت نيرو 
تأمين كننده آب است، بهره برداري و تخصيص آب به 
عهده شركت بهره برداري از شبكه آبياري و زهكشي 
مسئوليت آبرساني و تقسيم بندي آب را بر عهده دارد و 
جهاد كشاورزي نيز به عنوان متولي بخش كشاورزي 
بايد فعاليت هاي فرهنگ ساز و ترويجي در سازمانشان 
را داشته باش��د و به اين بخش كمك كند تا مديريت 
منابع آبي به خوبي انجام شود.  رضويان با اشاره به گفته 
نماينده مردم رودس��ر در خصوص توقف پروژه هاي 
سدس��ازي مي گويد: پروژه ها متوقف نشده اند. ما در 
تخصيص اعتبار با توجه به شرايط خاص اقتصادي كمي 
با كندي پيش مي رويم. همچنين ما تئوري استفاده از 
سدهاي لاس��تيكي داريم كه مشكل را برطرف كند. 
ان شاءالله با افتتاح دو سد شفارود و پل رود، بخش زيادي 

از مشكلات تأمين آب استان برطرف مي شود.

براي جلوگيري از خسارت بيشتر به باغداران مازندراني، 
پرتقال هاي يخ زده پس از تعيين قيمت تضميني براي 
تبديل شدن به آبميوه، از طرف كارخانه هاي كنستانتره 
واقع در استان خريداري خواهد ش��د.  معاون فني و 
بازرگاني تعاون روس��تايي مازندران در اين خصوص 
مي گويد: »از آنجا كه اين پرتقال ه��ا يخ زده بود لذا از 
سوي كارشناسان درجه 3 اعلام شد و قيمت آن 550 
تومان تعيين شد.«  قرار شد دو كارخانه توليد آبميوه، 
زير نظر س��ازمان بازرگاني تعاون روستايي مازندران 

اقدام به خريد اين محصولات كنند.«
   قطب توليد مركبات در پيچ و خم مشكلات 
گزارش ها نشان مي دهد اس��تان مازندران با داشتن 
110 هزار هكتار باغ مركبات و توليد سالانه بيش از 
2 ميليون و500 هزارتن محصول، بزرگ ترين قطب 
توليد اين محصولات در كشور به شمار مي رود.  با اين 
وجود سال هاست كه مركبات كاران مازني با مشكلات 
مختلفي از جمله هزينه هاي بالاي توليد تعيين قيمت 
حداقلي در كنار خريد ارزان از سوي واسطه ها، بروز 

حوادث طبيعي و غيره طبيعي، دس��ت و پنجه نرم 
مي كنند.  در اين مي��ان بروز س��رمازدگي از جمله 
مشكلاتي است كه در دو سه س��ال اخير بيشترين 
خس��ارت را به باغداران وارد كرده است كه مي توان 
به خسارت سرما زدگي زمستان و بهار سال 93- 92 
اشاره كرد.  نيمه بهمن ماه سال 92بود كه بارش برف 
س��نگين بيش از20 درصد باغات مركبات اس��تان 
مازندران را دچار سرمازدگي كرد و اين موضوع موجب 
شد تا بيش از 1000 ميليارد تومان خسارت به باغداران 
وارد شده و حتي ادامه دار بودن سرمازدگي در فروردين 
ماه نيز محصولات سال آينده را تحت تأثير قرار داد.  از 
طرفي بيمه نبودن بيشتر باغداران و پرداخت نشدن 
خسارت به طور كامل موجب شده تا مركبات كاران در 
زمان وقوع حوادث بيشترين خسارت را متحمل شوند.  
رئيس سازمان جهاد كشاورزي مازندران در گفت وگو 
با »جوان« مي گويد: »س��رما زدگي اواي��ل آذرماه به 
حدود 80هزار هكتار از باغ هاي مازندران خس��ارت 
وارد ك��رد.« دلاور حيدرپ��ور در خصوص وضعيت 

بيمه باغات خسارت خورده مي افزايد: »با وجود اينكه 
بارها از باغداران خواستيم تا درختان خود را نسبت 
به حوادثي كه آنها را تهديد مي كن��د، بيمه كنند با 
اين وجود تنها بين 6 تا 7 ه��زار هكتار به اين موضوع 
توجه كردند لذا در حال حاضر بيمه ها تنها خسارت 
باغاتي را كه بيمه بودند، پرداخت خواهد كرد.« اين 
كارشناس كشاورزي با اعلام اينكه در بين مركبات 
تنها پرتقال ها دچار بيشترين خسارت شده اند، ادامه 
مي دهد: »خوشبختانه 60 درصد كيوي و 70 درصد 
نارنگي قبل از سرمازدگي برداشت و به سردخانه و بازار 
منتقل ش��ده بود.« طبق آخرين آمارها، سرمازدگي 
اوايل آذرماه س��ال جاري حدود 9 هزار ميليارد ريال 
به مركبات، كيوي، دام، طيور و گلخانه هاي مازندران 
خس��ارت وارد كرد به طوري كه از حدود 100 هزار 
هكتار باغات بارور مركبات در استان بين 70 تا 80 هزار 

هكتار آن بر اثر سرمازدگي آسيب ديد. 
   تعطيلي صنايع تبديلي و مشكلات پيش رو 
در پي ي��خ زدن پرتقال هاي رس��يده روي درخت و 

تصميم كارشناسان براي تبديل آنها به آبميوه، قرار 
شد تا كارخانجات موجود در استان با قيمت تضميني 
كه دولت تعيين كرده بود، اقدام به خريد كنند.  پس 
از آن بود كه جهاد كشاورزي طي اطلاعيه اي اعلام 
كرد: مركبات كاران��ي كه پرتقال هاي آنه��ا يخ زده 
اس��ت مي توانند محصول خود را جمع آوري كرده و 
با قيمت هركيلو 550تومان به كارخانه هاي كشت 
و صنعت كوثر رامس��ر و تنكابن تحوي��ل دهند.   اما 
هنوز چند س��اعتي از اين موضوع نگذش��ته بود كه 
هجوم كاميون هاي يخ زده پرتق��ال به كارخانه هاي 
كشت و صنعت كوثر رامسر موجب شد تا فشار زياد 
بر دس��تگاه هاي كارخانه آب مركبات گيري رامسر 
وارد شود و در نهايت به خرابي و تعطيلي اين كارخانه 
بينجامد.  گزارش ها نش��ان مي دهد با وجود اينكه 
چهار كارخانه صنايع تبديلي مركبات در شهرهاي 
رامسر، نشتارود، كترا و سليمان آباد در غرب مازندران 
وجود دارد اما برخي مشكلات موجب شده است تا 
به جز كارخانه هاي كشت و صنعت كوثر رامسر بقيه 
كارخانجات تعطيل باشند و اين در حالي است كه نبود 
كارخانه  آب مركبات گيري در شرق استان مازندران 
موجب شده تا فشار زيادي بر اين كارخانه ها وارد شود.  
معاون فني و بازرگاني تعاون روستايي مازندران در اين 
خصوص به »جوان« مي گويد: »با اعلام اين موضوع و 
تمهيداتي كه دولت انديشيد، در چند روز اول اجراي 
طرح خريد بيش از يك تن پرتقال يخ زده به قيمت هر 

كيلو 550 تومان خريداري شد.«
داريوش آقاپور مي افزايد: »حجم بالاي پرتقال هاي 
وارد شده به كارخانه كشت و صنعت كوثر رامسر به 
حدي بود كه كارخانه آب مركبات گيري تنكابن نيز 
پس از برطرف كردن مشكلات خود به كمك آمد.« 
وي با اعلام اينكه بيشترين پرتقال هاي خريداري 
شده متعلق به شهرستان هاي ساري، مياندرود و نكا 
است، ادامه مي دهد: »درحال حاضر اين دو كارخانه 
با ظرفيت سه شيفت كاري به صورت شبانه روزي و با 
حداكثر ظرفيت كاري به فعاليت مشغول هستند.« 
در حالي كه به گفته اين مسئول مشكلاتي براي خريد 
پرتقا  ل ها وجود نداشت اما گزارش ها نشان مي دهد 
تعطيلي كارخانجات رامسر و مشكلات پيش آمده 
موجب شد تا كاميون هاي حمل پرتقال ها چند شبانه 
روز براي تحويل بار خود در صف هاي طولاني معطل 
بمانند.  محمود حلاجيان رئيس  كارخانجات كشت و 
صنعت كوثر رامسر در خصوص مشكلات پيش آمده 
به جوان مي گويد: »ظرفيت اين كارخانه 400تن در 
روز است اما بيش از اين مقدار به در كارخانه مراجعه 
مي كنند كه اين موضوع مشكل آفرين بوده و باعث 
بروز ترافيك در منطقه شده است.« بررسي ها نشان 
مي دهد مشخص نبودن منابع مالي خريد تضميني 
پرتقال از س��وي جهاد كش��اورزي در هزينه بالاي 
كرايه خودرو براي باغداران موجب ش��ده تا دلالان 
با سوءاستفاده از اين موضوع، آنها را مجبور كنند تا 

پرتقال ها را به نصف قيمت از آنها خريداري كنند. 
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نيروهاي بومي بلوچستان در رشته هاي 
تخصصي بهداشت و درمان تربيت مي شوند

در حال حاضر نيروه�اي بومي منطقه     سيستان و بلوچستان
بلوچس�تان در رش�ته هاي مختل�ف 
تخصصي حوزه بهداشت و درمان و پزشكي در حال تعليم و تربيت هستند. 
سيدحسن قاضي زاده هاشمي، وزير بهداشت در جريان سفر به دلگان در ديدار 
با مردم اين شهرستان با عنوان كردن مطلب فوق گفت: با توجه به روند فعلي 
تا يك دهه آينده همه نيروهاي تخصصي، خدماتي و امدادي حوزه بهداشت و 
درمان دستگاه سلامت بلوچستان از فرزندان برومند و ممتاز اين منطقه تأمين 
مي شود.  وي تأكيد كرد: مركز درماني 10 تختخوابي دلگان كه يك بيمارستان 
كوچك با حداقل امكانات بهداش��تي و درماني اس��ت تا تيرماه سال 96 به 
بهره برداري مي رسد.  وزير بهداشت گفت: مشكلات بسياري در زمينه بهداشت 
و درمان در مناطق محروم كشور وجود دارد اما مردم عزيز بايد صبر و حوصله 
پيشه كنند و مطمئن باشند دولتمردان تمام تلاش خود را براي برطرف كردن 
مشكلات با وجود همه كمبودهايي كه از گذشته وجود داشته به كار مي گيرند.  
قاضي زاده هاشمي همچنين به تاثير تمركز زايي در رفع چالش ها و مشكلات 
اشاره و تصريح كرد: استقرار برخي دانشكده هاي دانشگاه علوم پزشكي در 

شهرستان ايرانشهر مي تواند اقدام بزرگي در توسعه اين منطقه باشد.

با»جنگلانه« جنگل ها احيا نمي شود 
زمستان سال 93 بود كه سازمان حفاظت محيط زيست طرح »جنگلانه« 
را با هدف احياي رويش�گاه هاي جنگلي در سراس�ر كش�ور در قالب 
سازمان هاي مردم  نهاد و حركتي غيردولتي كليد زد. طرحي پنج ساله كه 
بلافاصله با تشكيل گروه هاي مردمي و البته همكاري ادارات منابع طبيعي 
و محيط زيست در 14 استان كشور آغاز شد و قرار بود با ترميم و احياي 
عرصه هاي جنگلي و مرتعي، حفاظت از تنوع زيستي و شناخت حمايت از 
گونه هاي بومي در معرض خطر به طور گسترده اي به كمك نهاد هاي متولي 
حفاظت از منابع طبيعي كشور بيايد!  طرحي كه اگر چه نامش آباداني و 
خرمي جنگل ها را نويد مي دهد اما طبق نظر برخي كارشناسان طرحي 
خام و نسنجيده است كه نه تنها در احياي جنگل ها مؤثر نيست بلكه 
مي تواند تمام تلاش هايي را كه طي سال هاي متمادي براي ايجاد توده هاي 
جنگلي در مناطق مختلف كش�ور صرف ش�ده هم نقش ب�ر آب كند. 

    
به رغم تخصصي بودن مس��ئله جنگلكاري، اجراي طرح  »جنگلانه« 
بدون ارائه آموزش هاي لازم و علمي، بدون نظارت متخصصان سازمان 
جنگل ها به عنوان متولي مديري��ت عرصه هاي جنگلي و تنها با كمك 

جوامع محلي در حال انجام است!
در حالي كه كارشناسان و متخصصان سازمان جنگلداري خواستار توقف 
اجراي اين طرح شده اند، مسئولان نهادهاي مردمي استان هاي مختلف با 
افتخار از افزايش ميزان بذرهاي كشت شده در مناطق جنگلي شان خبر 
مي دهند. غافل از اينكه صرف كاشت نهال در مناطق مخروبه نه تنها در 
احياي اكوسيستم جنگلي نقشي ندارد بلكه انتخاب بذر نامناسب مي تواند 
پروژه هاي جنگلكاري منطقه را هم با شكست مواجه كند.  فريبرز غيبي، 
رئيس مركز جنگل هاي خارج از شمال سازمان جنگل ها به عنوان يكي 
از مخالفان اين طرح مي گويد: مجريان اين طرح هيچ دانش��ي در زمينه 
جنگلكاري ندارند و نمي دانند كوچك ترين تغييري در شرايط محيطي 
مي تواند جنگلكاري هايي را كه بذر آنها متناس��ب با ش��رايط محيطي 
انتخاب نشده از بين ببرد. به اين ترتيب تمام تلاش هايي كه طي سال هاي 
متمادي براي ايجاد اين توده جنگلي صرف شده هم نابود خواهد شد.  طبق 
اظهارات غيبي، قرار بود ابتدا برنامه سمن ها در قالب يك طرح مشخص به 
سازمان جنگل ها ارائه شود. سپس طرح، تفكيك استاني شده و مجريان 
هم مشخص شوند و در نهايت با نظارت ادارات منابع طبيعي استاني، مبدأ 
بذر و نهال و محل كاشت مشخص شود. بعد هم با مشخص شدن نحوه 
مراقبت و نگهداري و نياز آبياري نهال ها، ساير مراحل طي  شود. اما امسال 
هم طرح جنگلانه بدون اين بررسي ها در استان ها به مرحله اجرا درآمده 
است.  در حالي كه سال گذشته بخشنامه اي توسط سازمان جنگل ها به 
استان ها ارسال و در اين بخشنامه جنگلكاري دولتي ممنوع اعلام شده 
بود، امسال هم همچنان طرح جنگلانه بدون طرح، برنامه مدون و ضابطه 
در حال انجام است. اقدام ناشيانه اي كه بيشتر نشان دهنده دهن كجي به 
متولي مديريت عرصه هاي جنگلي است.   جدا از اينكه طبق قانون، سازمان 
جنگل ها طبق برنامه كارشناسي و مدون، بايد ابلاغ كند كه چه كساني و در 
كجا نهالكاري انجام دهند، در اجراي طرح مذكور گويي در خصوص نحوه 
و هزينه نگهداري از بذرهاي كاشته شده و جنگل هاي ايجاد شده در آينده 
هم هيچ تدبيري انديشيده نشده اس��ت.  بعيد نيست مسئولان سازمان 
محيط زيست با اجراي اين طرح غيركارشناسي و بدون تدوين برنامه جامع 
و تحت نظارت سازمان هاي مربوطه و صرفاً با استفاده از پتانسيل مردمي 
مسئوليت احياي عرصه هاي جنگلي و محيط زيست را هم از سر خود باز 

كرده و بر گردن مردم بيندازند. 

 پرداخت تسهيلات 3 درصدي 
به تعاوني هاي مناطق محروم اردبيل 

بر اساس تفاهمنامه استانداري اردبيل     اردبيل
با بانك سينا، تسهيلات سه درصدي 
ب�ه تعاوني ه�اي تولي�دي مناط�ق مح�روم پرداخت مي ش�ود. 
مجيد خدابخش، اس��تاندار اردبيل با اع��لام اين خبر و با اش��اره به ضرورت 
استانداردسازي محصولات توليدي استان اظهار كرد: براي رقابت در بازار داخلي 
و حضور فعال در بازارهاي روسيه و كشورهاي عربي بايد كيفيت محصولات خود 
را ارتقا دهيم.  وي با اشاره به فرمان هاي مقام معظم رهبري براي تحقق اقتصاد 
مقاومتي تأكيد كرد: مديريت جهادي براي تحقق اقتصاد مقاومتي ضرورت 
دارد و در اين راستا انتظار از مسئولان بيشتر است.  اين مسئول با بيان اينكه 
لازم نيست سرمايه گذار به دنبال مسئول بيايد، ادامه داد: شهرك هاي صنعتي 
استان موظف هستند زيرساخت هاي لازم براي اجراي طرح توليدي در اين 
شهرك ها را تأمين كنند.  خدابخش همچنين با اشاره به افزايش تردد خودروها 
و رونق جاده اردبيل � سرچم بر پرداخت تسهيلات بانكي جهت بهره برداري از 
مجتمع ها و مراكز رفاهي و خدماتي در اين محور تأكيد كرد و افزود: در برخي 
جاده هاي استان تعدد جايگاه هاي سوختگيري قابل توجه است ولي جاده 

اردبيل � سرچم از حداقل امكانات بين راهي بهره مند است.

مديريت ناكارآمد آبي در پربارش ترين استان كشور
نماينده رودسر در گفت وگو با »جوان«: كم كاري وزارت نيرو، سازمان جهاد كشاورزي و شهرداري منابع آبي گيلان را هدر مي دهد

گيلاني ها در انتظار بهره برداري از 2سد نيمه كاره هستند

سرما مركبات مازندران را آبميوه كرد
ظرفيت كارخانه رامسر پاسخگوي هجوم كاميون هاي حامل پرتقال است

اواخر مهرماه س�ال جاري بود كه حس�ين نيازآذري س�خنگوي مجمع 
نمايندگان مازندران در يك نشس�ت خبري اعلام كرد: »امس�ال دولت 
با هدف ذخيره س�ازي ش�ب عيد، 60 هزار تن مركبات توليدي استان را 
با قيمت هركيل�و 2500تومان خريداري مي كن�د.« در حالي كه اين نرخ 
از سوي رئيس سازمان جهاد كشاورزي مازندران هم تأييد شد، اما چند 
روزمانده به زمان برداش�ت، قيمت پرتقال تا كيلويي 1900تومان كاهش 
پيدا كرد. اي�ن درحالي بود كه اين بار، دلاور حيدرپور مدعي ش�د: طبق 

برنامه ريزي ها، سازمان تعاون روستايي مازندران پرتقال هاي توليدي را 
كيلويي 900 تومان مي خرد، اما گزارش ها نشان داد برخلاف اين اظهارات 
پرداخت نش�دن پول اين محصول، موجب شد تا دلال ها با سوءاستفاده 
از اين موضوع پرتقال ها را به صورت نقدي كيلويي 500 تومان بخرند.  اما 
اين تمام ماجرا نبود، چراكه بارش شديد برف و سرمازدگي باغات پرتقال 
استان مازندران در اولين هفته آذرماه موجب شد تا واسطه ها نيز حاضر به 
خريد محصولي كه حالا روي درخت مانده و يخ زده و تلخ شده بود، نباشند. 

 10 هزار نفر در خراسان شمالي 
در انتظار تسهيلات ازدواج 

محمدرضا صالحي استاندار خراسان شمالي     خراسان شمالي
در نشست ستاد ساماندهي امور جوانان 
استان با بيان اينكه 10 هزار و 712 نفر در اين استان در انتظار تسهيلات 
ازدواج هستند، گفت: از 16 هزار و 500 نفري كه براي دريافت وام ثبتنام 
كردند، 5 هزار و 858نفر از زوج هاي جوان، وام خود را دريافت كردند. 
وي با اشاره به اينكه وظيفه اصلي ما ارتقا و بالندگي نسل جوان و رفع 
نيازهاي علمي، اقتصادي و اشتغال آنان اس��ت، افزود: بانك ها بايد تا 
پايان امسال به 70 درصد از نفرات در صف انتظار، وام ازدواج پرداخت 
كنند.  وي از ضرورت تش��كيل كميته اي براي هم انديشي با جوانان با 
هدف غني كردن اوقات فراغت آنان سخن گفت و افزود: در اين زمينه، 

استفاده بهينه از امكانات موجود اهميت دارد.

آبرساني به 1۸۴ روستاي لرستان تا  تير 96
رئيس اداره نظارت بر طرح هاي شركت     لرستان
آب و فاض�لاب روس�تايي لرس�تان از 
آبرس�اني ب�ه 18۴ روس�تا ت�ا تيرم�اه س�ال آين�ده خب�ر داد. 
مجتبي دالوند گفت: ش��ركت  آب و فاضلاب روستايي استان در راستاي 
تعهدات اجرايي با رويكرد اقتصاد مقاومتي آبرساني به 48 پروژه در قالب 29 
مجتمع و 19 تك روستايي را در سال جاري در دستور كار قرار داده است.  
وي با بيان اينكه تا پايان تيرماه سال آينده 184 روستا با جمعيتي حدود86 
هزار و 811 نفر از نعمت آب شرب سالم و بهداشتي بهره مند خواهند شد، 
تصريح كرد: يكي از اين پروژه ها فاز دوم مجتمع شمال بروجرد)دهگاه( بوده 
كه در اين مجتمع هفت روستا با جمعيت 1230 نفر از نعمت آب شرب 
سالم بهره مند مي شوند.  دالوند اضافه كرد: براي آبرساني به فاز دوم اين 
مجتمع عمليات اجرايي پروژه شامل 15 هزار و 600 متر لوله گذاري، شش 
باب مخزن معادل 520 متر مكعب، حوضچه شيرآلات 18 باب، احداث 
ايستگاه پمپاژ و محوطه سازي و نصب كانكس، تجهيز و راه اندازي سيستم 
پمپاژ چهار حلقه در سال جاري شروع شده است.  رئيس اداره نظارت بر 
طرح هاي شركت آب و فاضلاب روستايي لرس��تان با اشاره به پيشرفت 
فيزيكي 90 درصدي اين پروژه بيان كرد: در راس��تاي اجراي اين پروژه 
اعتباري بالغ بر 15 ميليارد ريال مصوب شده كه بر اساس برنامه ريزي انجام 
شده تا يك ماه آينده عمليات اجرايي پروژه به اتمام خواهد رسيد.  وي گفت: 
اميدواريم مردم اين روس��تاها با نصب كنتور و خريد اشتراك و مديريت 

مصرف با شركت  آبفار همكاري و مساعدت لازم را داشته باشند.

مريم احمدي

طرح آبرساني به ساوه دو سال و نيم زمان مي برد
اس�تاندار اس�تان مركزي با اش�اره به     مركزي
تخصيص اعتب�ار اوليه اي ب�راي طرح 
آبرساني به ساوه از سدكوچري در سفر دولت به اين استان، از حل 
مش�كل آب س�اوه ظ�رف م�دت 2/5 س�ال آين�ده خب�ر داد. 
محمود زماني قمي افزود: در سفر هيئت دولت به استان مركزي حدود 930 
ميليارد تومان اعتبار براي طرح هاي در دست اجرا و طرح هايي كه يا تكميل 
خواهند شد يا بخش عمده اي از عمليات اجرايي آنها به اتمام مي رسد، در نظر 
گرفته شده است.  وي ادامه داد: در خصوص اين ميزان اعتبار توسط شخص 
رئيس جمهور دستور تخصيص صادر شد و هم اكنون توسط رئيس سازمان 
مديريت و برنامه ريزي كشور در حال ابلاغ نهايي است كه بنا بر روالي كه در 
سفرهاي استاني شكل مي گيرد بخشي از اين اعتبار امسال تخصيص داده 
مي شود و بخش ديگري نيز در سال آينده پرداخت خواهد شد.  زماني قمي 
در خصوص ميزان تخصيص اعتبار براي انتقال سهم آب ساوه از سد كوچري 
گفت: اجراي اين طرح نيازمند تخصيص مبلغي معادل 240 ميليارد تومان 
است كه اين ميزان با احتساب تصفيه خانه پيش بيني شده است.  وي ادامه 
داد: از آنجاكه يك تصفيه خانه مركزي جهت مقدار آبي كه قرار است از سد 
كوچري به شهرهاي استان مركزي از جمله شهرستان ساوه تخصيص يابد در 
شهرستان دليجان احداث شده است و نيازي به احداث تصفيه خانه جديدي 
در ساوه نيست، از اين رو بالغ بر 30 ميليارد تومان از اين اعتبار پيش بيني شده 
كاهش پيدا مي كند.  وي بيان كرد: 90 ميليارد تومان اين پروژه نيز به خريد 
لوله هاي انتقال آب به ساوه در نظر گرفته شده كه خوشبختانه وزارت نيرو كل 

اين مبلغ را پذيرفته است و با خريد لوله مورد نياز آن را تحويل خواهد داد.

محمدرضا سوري
   گزارش يك


